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Abstract of Thesis : 

 

Effect of  Spraying of Environmental Stress Compounds on   Some Leaf Parameters, Fruit Biochemical and Anatomical 

Characters and Yield of Date Palm (Phoenix dactylifera L. ) cv. Hillawi 

         This study was conducted in a private orchard at Abu El-Khasseb District, Basrah Governorate during the growing 

seasons of 2014 and 2015 to investigate effect of foliar spray of environmental stress compounds of Fegeamino and 

Drin at concentrations of (2 and 4 ) ml.L-1  and Ascorbic Acid at concentrations (500 and 1000)mg.L-1  on some 

biochemical , anatomical characters and yield components of date palm cv. Hillawi during the ripening stage of Khalal 

, Rutab and Tamir. Results showed that most influencail  bio-combination treatments were Fegeamino at 2ml.L-1 with 

once spray which gave significant increases in fruit and flesh  and seed fresh weight of the second season, fruit length 

of the first  season and cell length ,whereas Fegeamino treatment at 2ml.L-1 and twice spray gave significant increases 

in fruit ripening percentage , fruit soluble protine ,leaf potassium to sodium ratio, vitamin C of fruit and cell width , 

and Fegeamino treatment at 2ml.L-1 and trice spray had significant increases in fruit dry matter percentage of the first 

season, total yield, carotene pigment concentration, gibbirellins concentration , exocarp thickness and number of cell 

in mm2 of inner mesocarp.                                                                                                                                                                         

       Drin treatment at 4 ml.L-1  and trice spray increased significantly fruit total acidity, free amino acids , fruit total 

chlorophyll and carotene pigment concentration and, catalase activity . Ascorbic Acid treatment at 500 mg.L-1 with 

twice spray increased significantly fruit and flesh fresh weight of the first season, fruit length and diameter of the 

second season , and leaf soluble protein , whereas Ascorbic Acid treatment at 1000 mg.L-1 and trice spray increased 

significantly bunch weight , peroxidase activity of leaf and fruit, and catalase activity of leaf. Control treatment of bio-

combination gave significant increases in fruit moisture content of the second season and total soluble solids of fruit . 

  Results of protein pattern showed  the occurrence of deferential gene expression in which  a number of bands 

appeared on the gel were differed in numbers and location depending on type of treatments .                                           

بهدف معرفة تأثٌر الرش   2015- 2014موسمً النمو  فً أثناءمحافظة البصرة  –البساتٌن الأهلٌة فً منطقة أبً الخصٌب  حدأأجرٌت هذه الدراسة فً 

على 1-تر.ل ( ملغم1000و  500وحامض الاسكوربٌك بالتركٌزٌن ) 1-مل .لتر 4و 2الورقً بمركبات الشد البٌئً وهً الفٌجامٌنو والدرن بالتركٌزٌن 

والتمر وبٌنت النتائج  مرحلتً الخلال والرطب أثناء فً بعض الصفات الكٌموحٌوٌة والتشرٌحٌة ومكونات الحاصل فً ثمار نخٌل التمر صنف الحلاوي

معنوٌة فً وزن الثمرة ولرشة واحدة التً حققت زٌادة  1-مل.لتر2معاملات التداخل معنوٌة هً معاملة الرش بالفٌجامٌنو بتركٌز  أكثروبٌنت النتائج ان 

معاملة  أعطتفً حٌن ،  وطول الخلٌة فً طبقة المٌزوكارب الداخلًلموسم النمو الأول البذرة الطري ، طول الثمرة لموسم النمو الثانً ووزن واللحم 

ٌن الذائب فً الثمرة ، نسبة البوتاسٌوم الى الصودٌوم ولرشتٌن تفوقا معنوٌاً فً نسبة نضج الثمار ، البروت 1-مل . لتر 2ٌنو بتركٌز ــــداخل بالفٌجامـــــــالت

ولثلاث رشات تفوقاً معنوٌاً فً نسبة المادة الجافة  1-مل.لتر2فً الثمرة وعرض الخلٌة ، وسجلت معاملة التداخل بالفٌجامٌنو بتركٌز  C ، فٌتامٌنفً الورقة 

لطبقة المٌزوكارب  2كٌز الجبرلٌن وسمك طبقة الاكسوكارب وعدد الخلاٌا فً الملموكمٌة الحاصل وترلموسم النمو الأول وصبغة الكاروتٌن فً الثمرة 

،  موسم النمو الأول ولرشتٌن تفوقا معنوٌاً فً وزن الثمرة واللحم الطري ل 1-ملغم .لتر 500الداخلً . سجلت معاملة التداخل بحامض الاسكوربٌك بتركٌز 

 1-ملغم .لتر 1000وتٌن الذائب فً الورقة ، فً حٌن سجلت معاملة التداخل بحامض الاسكوربٌك بتركٌز والبرلموسم النمو الثانً طول الثمرة وقطرها 

معاملة المقارنة للتداخل  وأعطتالثمرة وانزٌم الكتالٌز فً الورقة . الورقة والبٌروكسٌدٌز فً  إنزٌمولثلاث رشات تفوفا معنوٌاً فً وزن العذق، فعالٌة 

بٌنت دراسة النمط البروتٌنً للثمار حدوث عملٌة و لصلبة الذائبة الكلٌة فً الثمرة توى المائً للثمرة فً الموسم الثانً وكمٌة المواد اتفوقاً معنوٌاً فً المح

 حٌث لوحظ ظهور عدد من الحزم البروتٌنٌة التً اختلفت فً العدد والموقع حسب نوع المعاملات .،التعبٌر الجٌنً التفاضلً 

 Phoenixتأثير الرش بمركبات الشد البيئي في بعض مؤشرات الأوراق وصفات الثمار الكيميوحيوية والتشريحية وحاصل الشجرة في نخيل التمر

dactylifera L.    صنف الحلاوي 


